
2 i 9 de Juny de 2024 

ESTAR DE TORNADA SENSE HAVER-HI ANAT 

Hi ha moltes persones grans i  joves que passen de la religió. 

Avui dia, almenys a Espanya, sembla que per a molts és incom-

patible el ser creient i sobretot practicant amb ser normal. «Que 

encara vas a missa? Ufff, que penjat». «Que estàs en alguna mena de 

grup per a formar-te en coses de fe? Ufff, això és greu, estàs en la secta, 

t'han rentat el cervell». «Que creieu en Déu? Que antic (o que babau)» 

«Que com pots pertànyer a aquesta Església?» (normalment dient en 

aquesta Església hi va una simplificació i una caricatura que poc 

té a veure amb la complexitat, riquesa i profunditat de l'església 

real i les seves persones). 

És curiós, perquè en aquestes latituds, i en molts assumptes, hi ha 

una tolerància políticament correcta –i dic jo que està francament 

bé respectar la diversitat d'actituds, orientacions, sensibilitats, 

opinions, etc..– però després sembla igualment correcte ser tre-

mendament intolerant amb les creences del personal. A mi em 

deixa a vegades al·lucinat com la gent es fica amb els altres –fins i 

tot amics, pròxims, etc– per les seves creences. Em dol que sovint 

es parteix d'estereotips gastats –que, en general, el que mostren és 

bastant desconeixement del què de veritat està en joc quan par-

lem de fe–. Sovint et trobes joves que semblen prematurament 

desenganyats de tot, escèptics sense motiu, rendits sense guerra. 

El cas és que això a vegades em qüestiona, unes altres m'entris-

teix i altres em provoca. Em qüestiona, perquè cal reconèixer, 

amb una mica d'autocrítica, els molts errors que hi ha hagut –i hi 

ha– a l'hora de transmetre la fe. M'entristeix, perquè m'adono que 

força vegades les persones que passen de religió tenen una visió 

poc reflexionada, i està fundada en prejudicis, simplificacions i 

estereotips, abans que en preguntes, recerques i opcions serioses. 

Em provoca, perquè és un repte ajudar les persones a obrir-se. 

Com ajudar la gent a adonar-se que la religió en realitat té a veure 

amb el més profund, el més autèntic, el més profund que es posa 

en joc en les nostres vides: l'amor, l'alegria, la solitud, el mateix 

lloc en el món, el sofriment, la mort, la trobada entre les persones, 

la llibertat, el risc, el temps i Déu…? 

Com ajudar la gent a endinsar-se pel camí del dubte, la recerca i 

la fe, quan sovint l'actitud és la de qui està de tornada sense haver

-hi  anat mai? 

José María Rodríguez Olaizola, sj  (https://pastoralsj.org) 
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Aquesta publicació  

tornarà a sortir  
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